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تصمیم برگزاری یا تعطیلی لیگ 
برعهده کیست؟

به گزارش ایســنا، پس از تعییــن راهنمای مبارزه با  �
کوویــد- ۱۹ (کروناویــروس) فاصله گــذاری اجتماعی 
و الزامات ســلامت محیط لیگ فوتبال، اعلام شــد که 
بازگشایی لیگ فوتبال به صورت تدریجی صورت خواهد 
پذیرفت کــه الزامات، تمهیدات و جزئیــات اجرائی آن 
مشخص شده و در هر مرحله با کنترل ناظران بهداشتی 
این موارد تحت بررســی قرار گرفته و در صورت تخطی 
از مقــررات مندرج در این دســتورالعمل، فــرد یا تیم 
خاطی توســط سازمان لیگ مشــمول تذکر یا مجازات 
انضباطــی مقرر می شــود و همچنیــن در صورت بروز 
مشــکلات بهداشتی و بنا به تشخیص ستاد ملی مبارزه 
با کرونا و وزارت بهداشــت، بازگشــت به مراحل قبل یا 
تعطیلــی و لغو کامــل رویدادهای ورزشــی به انجام 
خواهد رســید.علاوه براین، در راهنمــای مربوطه آمده 
اســت: در صورت وجود بیش از پنج نفر با علائم مثبت 
یا مثبت شدن تست های تشخیصی مبنی بر ابتلای فرد به 
کووید ۱۹، فعالیت تیم مربوطه تا زمان بهبود مبتلایان و 
کسب گواهی سلامت، معلق خواهد شد. همچنین در 
صورت وجود علائم یا تســت مثبت، فرد مذکور مجوز 
همراهی تیم را نداشته و ضروری است به مدت ۱۴ روز 
قرنطینه شود.بنابراین هرچند تعلیق در انتظار تیم های 
لیگ برتــری با بیش از پنج مبتلا به ویروس کروناســت، 
امــا در مــورد تعطیلی یا لغو کامــل رقابت ها به دلیل 
مشکلات بهداشتی ناشی از شیوع این ویروس به صورت 
دقیق تعیین تکلیف نشــده و با توجه بــه اینکه پس از 
انجام تست  کرونا از سوی تیم های لیگ برتری، برخی از 
عوامل تیم ها یا بازیکنان مبتلا به ویروس کرونا تشخیص 
داده  شدند، مسائل مختلفی در مورد برگزاری، تعویق یا 
تعطیلی لیگ برتر فوتبال ایران مطرح می شــود.مهدی 
علی نــژاد، معاون توســعه ورزش قهرمانی و حرفه ای 
وزارت ورزش و جوانان، درخصوص اینکه آیا امکان لغو 
یا تعویق لیگ  برتر در صورت افزایش شمار مبتلایان به 
ویروس کرونا وجود دارد یا خیر، گفت: متولی این مسئله 
فدراسیون فوتبال و فدراسیون پزشکی ورزشی هستند، 
هرچند در این رابطه فعلا تیم ها در فاز تمرین قرار دارند 
و لیگ هنوز شــروع نشده اســت.این در حالی است که 
پیش از ایــن وزیر ورزش و جوانان اعــلام کرده بود که 
«به طور حتمی مســابقات بدون حضور تماشاگران و با 
رعایت پروتکل های بهداشتی و نظارتی برگزار می شود 
و اگــر خدای نکرده در حدود ۲۰ تا ۲۵ خرداد مشــکلی 
وجود داشــته باشــد، برنامه لیگ برتر را دوباره متوقف 
می کنیم».جلســات ستاد مقابله با گســترش کرونا در 
ورزش با حضور وزیر ورزش و جوانان و ســایر مسئولان 
ارشد این وزارتخانه، مسئولان وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی و مسئولان فدراسیون پزشکی ورزشی 
برگــزار می شــود و در صورتی که قرار باشــد در مورد 
فوتبــال ایران و به ویژه لیگ برتــر تصمیم گیری صورت 
گیرد، مسئولان ســازمان لیگ و فدراســیون فوتبال نیز 

حضور خواهند داشت.

تست کرونا توسط باشگاه ها 
صحیح اجرا نمی شود

مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتبال می گوید  �
بازیکنان باید هر روز قبــل از تمرین وضعیت بازیکنان 
توســط پزشک تیم بررسی شوند و اگر تحت کنترل قرار 
دهیم، ریســک کمتری را پذیرفته ایم. سهیل مهدی در 
برنامه «تهران ورزشی» از رادیو تهران اظهار کرد: پروتکل 
بهداشتی ای که به باشگاه ها ابلاغ شد، به بوندس لیگا 
مربوط نمی شــود. مــا دســتورالعمل بوندس لیگا را 
خواندیم و دستورالعمل اجرائی مسابقات را مطابق با 
شرایط استاندارد بهره  برداری کردیم، نه مطابق با لیگ 
دیگری. هنوز هم دســتورالعمل مســابقات را اجرائی 
نکرده ایم و آن دســتور فقط از وزارت بهداشــت آمده 
است.او ادامه داد: بازشدن باشگاه ها یعنی اینکه کشور 
به سمت طبیعی شدن می رود. ما از باشگاه ها خواستیم 
اول تست دهند و بعد از ارائه دادن نتایج تست ها به ما 
یا فدراسیون پزشــکی ورزشی، مجوز شروع تمرینات را 
دریافت کنند، پس قاعدتا اگر کسی مبتلا شده باشد دیگر 
نباید تمرین برگزار شود. چرا تیم هایی که موارد مبتلا به 
کرونا دارند تمرین می کنند که نشــود کنترل کرد؟ عدم 
اجــرای صحیح فرایند باعث به وجودآمدن مشــکلات 
خواهد شــد.مهدی در پاسخ به این سؤال که اعتمادی 
به تست های باشگاه ها ندارید؟ گفت: باید به مراجعی 
برای تســت ها مراجعه  کنند که نظارت وجود داشــته 
باشد. PCR تست تشــخیص کروناست و ما به سمتی 
می رویــم که ریســک را کاهش دهیم. اگر باشــگاهی 
قبل از تســت، تمریناتش را آغاز می کند، نتیجه اش این 
می شــود که شش بازیکن در یک باشگاه به کرونا مبتلا 
می شــوند، چراکه اینها احتمالا با هم تماس داشته اند.
او اضافه کرد: وظیفه پزشک تیم این است که در طول 
تمرینات هم علائم چک شــود و هر روز قبل از تمرین 
وضعیت بازیکنان بررســی شود و اگر بازیکنان را تحت 
کنتــرل قرار دهیم، ریســک کمتــری را پذیرفته ایم، اما 
چیزی که اکنون جای بحث دارد این اســت که ما اصلا 
 PCR نمی دانیم که تســتی که تیم ها گرفته اند تســت
یا تســت دیگری است و خواهشــم از تیم ها این است 
که این تســت را انجام دهند و اجازه دهند فدراســیون 
پزشکی ورزشــی و ایفمارک در این بحث تصمیم گیری 
کنند، چراکه باید مطابق اســتانداردها باشد.مســئول 
برگزاری مســابقات با بیان اینکه امیدواریم تا ماه آینده 
شرایط بهتر شود، گفت: وقتی معاونت وزارت بهداشت 
و مقامات عالی بهداشــت می گویند ممکن اســت در 
فاز بعدی شــرایط بدتر از این باشــد، ما باید صبر کنیم 
تا ببینیم چه پیش خواهد آمد. من خودم را در جایگاه 

قضاوت در این مورد قرار نمی دهم.

جدال با جنگل، وظیفه ایرانیان و 
دستگاه قضا

حسب ماده ۲۸ این مقرره ماده  ای به عنوان ماده 
۲۵ مکــرر به قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز الحاق 
شــده و به این ترتیب حمل، عرضــه، خرید، فروش، 
نگهداری، اقدام برای خــروج یا خارج کردن چوب، 
هیــزم یا زغال حاصل از درختــان جنگلی مطلقا و 
درباره دیگر محصــولات و فراورده ها یا مصنوعات 
منابــع طبیعی اعــم از جانوری و گیاهــی با قصد 
تجاری بــدون تحصیل پروانــه از مرجع ذی صلاح 
ممنوع شد و مرتکب علاوه بر ضبط کالاهای مزبور 
و آلات و ادوات مورد اســتفاده، مشمول مجازات ها 
و احــکام مقرر بــرای قاچــاق کالا می شــود. این 
تصمیم شــدت عمل کمــی دارد و باید محکم تر و 
پیشگیرانه تر برخورد شود. وزارت جهاد کشاورزی و 
ســازمان حفاظت محیط زیست لازم است با ایجاد 
انســجام کشــوری برای برخورد با معضل قاچاق 
چوب در کشور یک فراخوان بسیج کننده با محوریت 
مردم نهادها و طرفداران محیط زیست راه اندازند تا 
جلوی آب رفته تا حدودی گرفته شــود و ولنگاری 
قاچاق خاتمه یابد. سپرده شدن صلاحیت رسیدگی 
موضــوع قاچاق بــه دادگاه های انقــلاب ضمانت 
اجرای برخــورد کیفری با بزهــکاران قاچاق کننده 

است؛ اما باید جنبه بازدارندگی ایجاد کند.
 ۵. رئیس قــوه قضا ظرفیت دادســتان ها را در 
اختیار دارد که ضابطان را به این مقوله ها حســاس 
کنند. اعلام جرم عمومی ابزار در ید دادستان هاست 
و باید به  مجرد وقوع جرم یا حتی شروع به جرم ورود 
کنند. ضابطانی که چشــم به این جرم نابخشودنی 
می بندند، باید تعقیب و تعلیق شوند. وزیر دادگستری 
دســتور دهند ســازمان تعزیرات در ســطح کشور 
برخوردهای شــدیدتری اتخاذ کنند. هرچند پیش تر 
تنها حمل این مواد جرم تلقی شده بود؛ اما با اصلاح 
ماده ۴۸ قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و 
مراتع درباره نگهداری چوب و زغال، علاوه بر حمل، 
خریــد و فروش چوب، هیزم و زغــال جنگلی پیامد 
کیفری به همراه خواهد داشــت. قاچاقچی چوب و 
ســوداگر امنیت جنگل ها مثل محارب مخل امنیت 
ملی سزاوار کیفر است. رژیم قضائی و نظم حقوقی 
مــا باید مقتدرانــه و مصمم پای کار بیایــد. دادگاه 
انقلاب و ضابطان حساســیت لازم دربــاره اولویت 
این برخورد داشــته باشند. به جای تمرکز بر مسائل 
متفرقه  ای که در سبد خیر عمومی هیچ جایی ندارد، 
باید اذهان را حساس تر کنیم. این شیوه جنگل خواری 
بازي با سرنوشت زیست انسانی و آتش زدن نعمت 
خدا برای کاســبی قاچاقچی یا معیشت بومی های 
جنگل ظلم به همه شهروندان است. اگر مسئولان 
اقتدار خود را صرف ایــن مراقبت نکردند یا بودجه 
لازم را بــرای پایــش جنگل و درختانــش و تجهیز 
کنترل منابع طبیعی و مهار آتش سوزی ها اختصاص 
ندادنــد، اجحاف به همه مردم رقم خورده اســت. 
حکمروایی محیط زیست مدار، حفظ و توسعه جنگل 
را اولویت خود می داند و بهای آن را به شایســتگی 
و نــه با بی انگیزگی و کم توانــی می پردازد. قصور یا 
تقصیــر در مراقبت از درختان و جنگل ها در مقیاس 
ملی کم از محاربه و افساد فی الارض ندارد! اهمیت 

آن را در یابیم.

ورزش

خبر ادامه از صفحه اول
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«هنوز حسرت المپیک ریو را می خورم، چون دست های کثیفی پشت پرده 
بود. اگر روی تخته می باختم، این قدر اذیت نمی شدم». اینها حرف های بهداد 
سلیمی، قهرمان سابق وزنه برداری جهان است که بعد از گذشت چهار سال، 
هنوز هم با آه و حســرت بر زبان می آورد. او پریشب در یک لایو اینستاگرامی با 
یکی از کارشناسان وزنه برداری، نکات جالبی را در مورد ناکامی اش در المپیک 
۲۰۱۶ ریــو مطرح کرد که تا بــه الان هیچ حرفی در مــورد آن نزده بود. روی 
صحبت بهداد با مســئولان قبلی کمیته ملی المپیک بود؛ کیومرث هاشمی و 
شــاهرخ شــهنازی که در آن دوره رئیس و دبیرکل این نهاد بودند. سلیمی در 
حالی در غیبت این مســئولان در بدنه ورزش کشور دست به افشاگری می زند 
که مدعی اســت آنها پیش از مسابقه اش، از سرنوشت شومی که برای او رقم 
خورد، خبر داشتند!قهرمان ســنگین وزن المپیک ۲۰۱۲ لندن دراین باره گفت: 
«مــن می خواهم حرفی بزنم کــه هیچ کجا آن را نگفته ام. یکی از مســئولان 
قبلی کمیته ملی المپیک، مطلبی را برای من بازگو کرد و البته گفت اگر جایی 
ایــن مطلب را به نقــل از او عنوان کنم، آن را تکذیب می کند. او گفت، شــب 
قبل از مسابقه من، دو ســاعت با تاماش آیان، رئیس وقت فدراسیون جهانی 
وزنه برداری جلســه داشتند. او گفت از آیان خواســتند اجازه بدهد بهداد کار 
خودش را بکند و ایران یک مدال طلای دیگر بگیرد، اما او قبول نکرده بود. من 
حالا که مســئولان کمیته ملی المپیک و فدراسیون جهانی وزنه برداری تغییر 
کرده انــد این موضوع را مطرح کردم. این مســائل آدم را خیلی اذیت می کند. 
هنوز هم دارم حسرت آن چهار سال قبل را می خورم. رقابت اصلا ورزشی نبود 
و دســت های کثیف پشت پرده مدال را از من گرفتند. اگر روی تخته می باختم، 
این قدر اذیت نمی شدم».اما ماجرای حذف تلخ و جنجالی سلیمی در المپیک 
ریو چه بود؟ همیشــه خیــال ایرانی ها از بابت حرکت دوضــرب وزنه برداران 
ســنگین وزن، در بازی های المپیک و مسابقات جهانی راحت بود، اما این بار در 

ریو اتفاقی افتاد که برای هیچ کــس قابل پیش بینی نبود. بهداد که در رقابت 
با تالاخادزه، غول گرجســتانی، نمایش بی نظیری از خود نشان داد، در حرکت 
یک ضرب با مهار وزنه ۲۱۶ کیلوگرم، رکورد جهان و المپیک را جابه جا کرد و با 
روحیه بالا به ســراغ زدن وزنه در حرکت دوضرب رفت. بهداد در حرکت اول 
وزنه ۲۴۵ کیلوگرم را درخواست کرد و با مهار آن می توانست طلایی شود، اما 
داوران دو چراغ قرمز و یک چراغ ســفید بــه او دادند. در حرکت دوم باز هم 
وزنه ۲۴۵ کیلوگرمی را انتخاب کرد که این بار داوران سه چراغ سفید دادند، اما 
داســتان آن شب ناخوشایند از اینجا شروع شد.وقتی بهداد برای استراحت به 
سالن گرم رفته بود، هیئت ژوری سه چراغ سفید داوران را رد و حرکت بهداد 
را خطــا اعلام کردند تا او یک بار دیگر پشــت این وزنه بیاید؛ وزنه ای که پاهای 
بهداد دیگر توان قرارگرفتن پشــت آن را نداشــت و در مهــار آن ناموفق بود. 
بهداد در شــرایطی از دور رقابت های وزنه برداری المپیک ۲۰۱۶ ریو حذف شد 
که اعتراض ها و شــکایت های او و کادر فنی تیم ملی وزنه برداری درخصوص 
رأی داوران و هیئــت ژوری راه به جایی نبرد.ســلیمی آن زمــان ادعا کرد که 
اختلاف های علی مرادی، رئیس فدراسیون وزنه برداری با تاماش آیان، رئیس 
فدراسیون جهانی و البته محمدحســن جلود، دبیرکل وزنه برداری آسیا مانع 
از این شــد تا او دومین مدال طلای خود را در المپیک به دســت آورد. جلود 
ســال ۲۰۱۵ در رقابت با مرادی موفق شد بعد از هشت سال، پست دبیرکلی 
کنفدراسیون آســیا را از چنگ ایرانی ها دربیاورد و خود جایگزین مرادی شود. 
این تغییر ســمت که درواقع ازدست رفتن یک کرســی مهم برای وزنه برداری 
ایران در مجامع بین المللی بود، یک شکســت بزرگ بــرای وزنه برداری ایران 
بود که در نهایت منجر به علنی شــدن اختلافات مرادی و جلود شد.اما فارغ 
از بحث اختلافات پشــت پرده ای که وجود داشت، باید به این نکته اشاره کرد 
که عملکرد بهداد نیز در حرکت دوضرب به لحاظ فنی دچار اشــکال بود که 

بسیاری از کارشناســان داخلی وزنه برداری هم به آن اشاره کردند. اهالی این 
رشته معتقدند تنها وزنه درســتی که او توانست مهار کند، حرکت دوم بود و 
داوران حرکات اول و ســوم را به درستی خطا اعلام کردند؛ موضوعی که خود 
بهداد هم در این لایو به آن اشــاره کرد. اما مسئله اینجاست که هیئت ژوری 
حاضر در این بازی ها در مورد بهداد ســلیمی واقعا سخت گیرانه عمل کردند 
تا مانع از کســب ســومین مدال طلای وزنه برداری ایران در این بازی ها شوند 
یا به قول بهداد، آیان و جلود با مرادی عقده گشــایی کرده باشند. اهالی فن و 
کارشناســان وزنه برداری می گویند، این رشته جزء آن دسته از رشته های است 
که در برخی مواقع می توان از حساسیت داوری کم کرد یا به نوعی از خطاهای 
جزئی چشم پوشــی کرد.مروری بر رویدادهای جهانی و المپیک گذشته نشان 
می دهد مشــابه اتفاقی که برای ســلیمی در المپیک ریو رخ داد، برای ســایر 
وزنه برداران ایرانی نیز رخ داده که با ارفاق داوران مواجه شده است. نمونه بارز 
آن وزنه زدن محمد نصیری در المپیک ۱۹۶۸ مکزیک اســت که گفته می شود 
حرکــت دوضرب او کاملا خطا بوده. نصیری در این بازی ها صاحب مدال طلا 
شد. نمونه دیگر حرکت یک ضرب حســین رضازاده در المپیک ۲۰۰۰ سیدنی 
بود که مشکوک به خطا بود. سهراب مرادی نیز در رقابت های قهرمانی جهان 
۲۰۱۷ در شرایطی رکورد دنیا را جابه جا کرد که زمان را از دست داده بود. طبق 
قوانین، قبل از اینکه زمان به اتمام برســد، وزنه بردار باید وزنه را از زانوی خود 
رد کرده باشد که در مورد سهراب این گونه نبود.سلیمی در حالی دو شب پیش 
درخصوص دسیسه های پشت پرده فدراســیون جهانی وزنه برداری افشاگری 
کرد که پیش از این نیز یکی از شبکه های آلمانی در باره مواردی از این دست، 
فســاد و زدوبندهای مالی و البته دوپینگ های سازمان یافته، اسنادی را منتشر 
کرده بود. نتیجه افشــاگری های این شبکه آلمانی در نهایت منجر به این شد 

تا تاماش آیان، رئیس کهنه کار و پرحاشیه این فدراسیون از کار برکنار شود.

سپهر خرمی: «فوتبال ایران معدن بازیکنان بااستعداد است». این سخن بیشتر 
مربیان خارجی است که به فوتبال ایران می آیند. مربیان خارجی عقیده دارند 
لیگ یک و دو معدن اســتعداد فوتبال اســت و فقط کافی اســت مربیان این 
بازیکنان را کشف کنند و بینند؛ آن وقت است که با قرارگرفتن در مسیر درست 
می توانند به سوپراســتار فوتبال ایران تبدیل شــوند. مهدی مهدوی کیا، علی 
دایی، کریم باقری و... همگی از لیگ یک به ســطح اول فوتبال ایران رسیدند و 
رشد کردند؛ اما در این میان چهره هایی هم بودند که دوران اوجشان بیش از دو 
فصل نشد و فقط حسرت را بر دل هوادارانی گذاشتند که برای آنها رؤیاپردازی 

می کردند. از پیام صادقیان، رضا حقیقی تا محمد عباس زاده... .
رضا حقیقی؛ از جانشینی نکونام تا خداحافظی در ۳۰سالگی!

شاید کمتر کســی به این موضوع پرداخته باشد که چطور رضا حقیقی از 
فجر سپاســی در نیم فصل توانست به پرســپولیس ملحق شود. همان زمان 
در ســال ۹۲ هم کمی عجیــب بود که کاپیتان فجر سپاســی در نیم فصل به 
تیم پرمهره سرخپوشان منتقل شــود. محمد رویانیان که طبق گفته خودش 
شــناخت زیادی از فوتبال نداشت اما به مرور متوجه شد که با چه ترفندهایی 
می تواند بین هــواداران محبوبیت خاصی پیدا کنــد، تصمیم گرفت با جذب 
ســتاره های خوش رنگ و لعاب، پرسپولیس کهکشــانی را ببندد؛ ازهمین رو با 
جذب ســیدجلال حسینی، مهدی مهدوی کیا، علی کریمی و... تیم قدرتمندی 
را راهــی لیگ برتر کــرد. در نیم فصل نیز با قیمت یک میلیــاردو ۳۵۰ میلیون 
تومان رکورد نقل و انتقال لیگ برتر را برای یک بازیکن ۲۳ســاله شکست! رضا 
حقیقی کاپیتان فجرسپاســی با چنین مبلغ سنگینی توانست رضایت نامه را از 
تیم شــیرازی بگیرد و به تهران بیاید. بازیکنــی که از همان لحظه ورودش به 
ورزشگاه درفشی فر مشخص بود صاف و ساده است و برخلاف سایر بازیکنان 
اهل نمایش نیســت. کارلوس کی روش گفته بود 
بعــد از خداحافظی جواد نکونام اوســت که باید 
کمربنــد خط میانی تیم ملی را در دســت بگیرد، 
اما کمتر کســی تصور می کرد که دوران اوج رضا 
حقیقی خیلی زود به پایان برسد. حقیقی در جام 
جهانی ۲۰۱۴ نیــز به میدان رفــت و حالا یکی از 
کســانی اســت که می تواند افتخار کند که سابقه 
بازی در جام جهانی را دارد؛ اما او یک باره تصمیم 
گرفت از پرســپولیس جدا شود. خودروی بی سند 
دوران مدیریت رویانیان نیز برای او مشــکل بزرگی 
ایجاد کرده بود تا جایی که حکم جلبش نیز صادر 
شــد، اما بعدها باشگاه پرسپولیس این موضوع را 
حل کــرد. روزهای افول حقیقی فرارســیده بود و 
او که قرار بود کاپیتان پرسپولیس شود، در انتهای 
ســال ۹۲ از این تیم جدا شــد و به صبــای قم با 
مربیگــری علی دایی رفت. همان ســال شــایعه 
مصرف ترامادول توسط چند بازیکن سرشناس در 
لیگ برتر مطرح شــد. هم زمان با انتشار این اخبار، 

رضا حقیقی از صبای قم توسط علی دایی کنار گذاشته شد تا بیش از قبل به 
این موضوع دامن زده شــود. رضا حقیقــی در گفت و گو با عصر ایران مصرف 
ترامادول را تکذیب کرد: «به جان پســرم قسم می خورم که این حرف ها دروغ 
اســت. ترامادول مصرف نمی کنم و حاضرم هرجا که بگویند آزمایش بدهم. 
من پاک هستم و کسانی را که این حرف ها را می زنند، به خدا واگذار می کنم». 
حقیقی بعد از تمام این حواشــی تصمیم گرفت با قراردادی ۳۵۰ هزار دلاری 
به تیم ســوفانبوری تایلند برود، اما حضور او در این تیم نیز بیش از یک ســال 
دوام نیاورد و مجبور به ترک این کشور شد. خودش می گوید مصدومیت عامل 
اصلــی این جدایی بوده اما هیچ ســایت تایلنــدی ای صحبتی از مصدومیت 
این بازیکن مطرح نکرده اســت. ســایت smmsport که سایت نزدیک به این 
باشگاه اســت، آماده نبودن این بازیکن را دلیل اصلی فسخ قرارداد با حقیقی 
عنوان کرده اســت. حقیقی به ایران بازگشــت و مدت کوتاهی نیز برای پدیده 
سابق و شهرخودروی فعلی به میدان رفت و در گام پایانی با عقد قراردادی با 
شهرداری ماهشهر در لیگ یک به فوتبال خود پایان داد. بازیکنی که طبق گفته 
خودش در سال ۹۴ پیشــنهاد یک میلیون ۴۰۰ هزار دلاری از هرتابرلین داشت 
و کی روش او را به عنوان جانشــین نکونام انتخاب کرده بود، دوران فوتبالش 
به ۳۰ســالگی نیز نرسید و کنار رفت. او حالا با حسرت از روزهایی می گوید که 
با مشورت های اشتباه، پرســپولیس را ترک کرده و البته عقیده دارد یک نفر با 

خط دهی اشتباه، مسیر او را عوض کرد...!
پیام صادقیان؛ حسرت همیشگی هواداران فوتبال

بازیکن ریزنقشــی که در ۱۸ســالگی مانند محسن مســلمان در ورزشگاه 
آزادی با پیراهن ذوب آهن دروازه پرســپولیس را باز کــرده بود؛ خیلی زود به 
آرزوی کودکــی اش و به اوج شــهرت رســید. نقش بزرگ ایــن انتقال باز هم 
در دســتان محمد رویانیان بود که با چندبرابرکردن قــرارداد صادقیان او را از 
اصفهــان به تهران آورد؛ اما صادقیان خیلی زود با تکنیک بالایی که داشــت 
محبوبیت خاصی بین هواداران پیدا کرد. در ســالی که پرسپولیس با بازیکنان 
ریزنقشی مانند محمدرضا خلعتبری، محسن مسلمان و پیام صادقیان شانس 
بالایی برای قهرمانی داشــت، به مقام نایب قهرمانی رســید. در آن سال پیام 
صادقیان نقش بســزایی در موفقیت های این تیم داشت. پرسپولیس آن سال 
زیر نظر علی دایی، نمایش جذابی نداشــت و بیشــتر بازی ها یا با تســاوی به 
پایان می رسید یا با پیروزی یک بر صفر سرخ ها در تهران! که همان پیروزی نیز 
به دلیل درخشــش صادقیان بود. اگر روز او بود، موتور قرمزهای تهران روشن 
می شــد و اگر روز او نبود، پرســپولیس نمی توانست از سد رقیب خود بگذرد. 
پاس بیرون پای کم نظیر صادقیان مقابل ملوان هنوز از خاطر فوتبال دوســتان 
نرفته است و همچنین ضربه ایستگاهی بی نظیر او در دیدار افتتاحیه لیگ برتر 
در فصل چهاردهم؛ همان فصلی که علی دایی با دســتور حمیدرضا سیاسی 
به پایان نرســید و هفته هفتم از کار برکنار شــد. صادقیان نیز در این برکناری 
ضربه سنگینی خورد و افولش در پرسپولیس آغاز شد؛ او که در لیگ چهاردهم 
آرامش همیشــگی خود را نداشت، در اهواز و تقابل با فولاد خوزستان پس از 
درگیری با داور مســابقه از زمین مســابقه اخراج شد و بابت این رفتار سه ماه 
از حضور در میادین محروم شــد. او با حمید درخشان به چالش بزرگی خورد 

و با خمیازه کشیدن در تمرین (که البته خودش عقیده داشت شیطنت عکاس 
بوده) از تیم کنار گذاشته شد. برانکو او را بار دیگر به تیم برگرداند اما اشتباهات 
پیاپی او باعث شــد این بار کریم باقری به پروفسور پیشنهاد اخراج همیشگی 
پیام صادقیان را بدهد. بازیکنی که از چشم برانکو افتاد و سرنوشتش مشخص 
بود. پیام از پرســپولیس رفت و بار دیگر شــاگرد علیرضا منصوریان این بار در 
نفت تهران شــد اما هیچ گاه آن پیام سابق نشد. تصمیم گرفت به لیگ دسته 
دو ترکیه برود تا لژیونرشدن را نیز تجربه کند. او در ترکیه هم روزهای خوبی را 
تجربه نکرد اما طبق گفته خودش به همه چیز در این فوتبال رسید. گام پایانی 
پیام نیز مانند رضا حقیقی است، او با حضور در تیم قعر جدولی سپیدرود، تیر 
خلاص را به فوتبال خودش زد و کنار رفت. او باز هم تصمیم گرفت به ترکیه 
برود اما این بار نه برای فوتبال بلکه برای تأسیس یک سایت شرط بندی فوتبال؛ 
همان کاری که امیر تتلو رفیق صمیمی او راه انداخته  بود. طبق قوانین کمیته 
انضباطی فیفا بازیکنی که به صورت رســمی سایت شرط بندی راه اندازی کند، 
۱۵ ســال از حضور در فوتبال محروم می شــود و طبق همین قانون صادقیان 
برای همیشــه از فوتبال کنار رفت و محروم شــد. ستاره سابق پرسپولیس که 
سکوهای ورزشــگاه آزادی را به تســخیر خود درآورده بود، در ۲۷سالگی به 
فوتبال خود پایــان داد؛ بدون قهرمانی در لیگ برتر و حضور مســتمر در تیم 

ملی ایران.
محمد عباس زاده؛ آقای گل لیگ یک و پایان!

متخصص آقای گلی در لیگ یک آزادگان قطعا کســی نیســت جز محمد 
عباس زاده. اگر هواداران نساجی قائمشهر بخواهند پنج بازیکن محبوب تاریخ 
باشگاهشــان را معرفی کنند، قطعا عباس زاده یکی از آنهاست. او در سال ۹۲ 
با درخشــش و آقای گلی در لیگ یک به پرســپولیس ملحق شد اما ترافیک 
خــط حمله کمتر بــه او فرصت بازی می  داد تا اینکه علی دایی که همیشــه 
اعتقــاد زیادی به جوانان دارد، به عباس زاده ۲۴ســاله اعتمــاد کرد و البته او 
به خوبی مزد اعتماد دایی را  داد. لیگ چهاردهم و اخراج دایی، به عباس زاده 
هم ضربه زد، چراکه حمید درخشــان اعتماد زیادی به این بازیکن نداشــت و 
با دودسته شــدن تیم، عباس زاده هم کنار رفت و در تیم برانکو نیز نتوانســت 
خودش را نشــان دهد و مجبور به ترک پرســپولیس شــد. او به راه  آهن رفت 
اما در آنجا به دلیل درگذشــت مهرداد اولادی و هادی نوروزی دچار مشکلات 
شــدید روحی شده بود و نتوانست آن طور که باید خودش را در مستطیل سبز 
نشان دهد. در نهایت او بار دیگر به نساجی در لیگ یک رفت و طبق وعده  ای 
که داده بود توانســت ۲۴ گل (شــماره پیراهن هادی نوروزی) بزند و نساجی 
را لیگ برتری کند. او در لیگ برتر برای ســایپا و بار دیگر نساجی بازی کرد، اما 
هیچ وقت آن ستاره  ای نشــد که به عنوان پدیده لیگ سیزدهم به فوتبال ایران 

شناسانده شده بود.
محمد عباس زاده، رضا حقیقی و پیام صادقیان ســه بازیکن سوپراستاری 
بودند که می توانستند تا سال های ســال برای تیم ملی ایران به میدان بروند؛ 
اما یک تصمیم یا رفتار اشــتباه، مســیر ورزشــی آنها را تغییر داد. «پشیمانی» 
واژه مشــترکی است که اغلب این ستاره ها به کار می برند اما «زمان» به عقب 

برنمی گردد.

پایان بازیکنانى که قرار بود «ستاره» شوند!

بررسی افشاگری تازه 
بهداد ۴ سال بعد از 
المپیک ریو

ناسیونالیسم و کووید ۱۹ 
در روز روان شناسی

 آن دسته از افرادی که در دوران قبل از کرونا، 
بیــش از معمول، نگران بودند، احتمالا بیشــتر از 
دیگران دچار اختلالات اضطرابی شدند؛ آن دسته 
از افرادی که قبل از کرونا بیشــتر دچار ناامیدی و 
یأس بودند، احتمالا بیشــتر از دیگران دچار انواع 
افســردگی شــدند. از همــه این مــوارد می توان 
نتیجه گرفــت که اگــر در موقعیت های معمول، 
آســیب پذیری های  منظــم،  غربالگری هــای  بــا 
روان شــناختی شناســایی نشــده و برای رفع این 
مشــکلات به آنان خدمات لازم ارائه نشــود، چه 
بسا که در موقعیت های پراسترس نتوان آن چنان 
اقدام مؤثری برای آنان انجام داد. جان کلام اینکه 
روز روان شناســی فرصتی است برای اینکه بدانیم 
این علم در کنار ســایر علوم می تواند به آســایش 

درصد بیشتری از افراد جامعه بینجامد.
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